
Vyjádření školitele k doktorské práci Martina Lepšího
"Taxonomy and variability of selected Sorbus taxa"

Ač prapůvodem elektrotechnik, stal se Martin Lepší díky svému zájmu, píli a talentu postupně
jedním z našich špičkových znalců rostlin. Je velmi chvályhodné, že se při své práci
muzejního botanika, odhodlal věnovat se doktorskému studiu na naší fakultě.

Jednou z předností Martina je velmi silný "tah na branku", který prokázal i ve své disertační
práci. Vybral si k ní taxonomicky kritickou skupinu jeřábů, která nabízela mnoho
nezodpovězených otázek. Velkou výhodou při Martinově práci je jeho mimořádný pozorovací
talent, který zajišťuje určení rostlin s přesností přístrojů, kterým pak již obvykle nezbývá než
určení potvrdit. Přestože práce v laboratoři Martina příliš neláká, nebránil se jí a u cytometru
trávil dlouhé hodiny a dny. Hlavně však využil své organizační schopnosti a smysl pro
týmovou práci, takže do svých výzkumů zapojil kolegy, které práce v laboratoři naopak velmi
baví. Dalšími pilíři týmu, který dosáhl při výzkumu středoevropských jeřábů obdivuhodných
výsledků, jsou Martinův bratr Petr, Petr Koutecký a Petr Vít a řada pražských kolegů. Martin
také navázal úzkou mezinárodní spolupráci a zapojil se do mezinárodních projektů výzkumu a
ochrany jeřábů.

Obhajovaná disertační práce může sloužit jako vzor moderní systematické disertace, ve které
se rostliny a jejich poznávání neztrácejí, ale jsou naopak na prvním místě. V žádném případě
však nejde jen o popisy nových, normálním smrtelníkům nepochopitelných, apomiktických
druhů, ale na neméně významném místě stojí skutečně vzrušující odhalování procesů, které
pozorovanou variability generují. Předložený soubor šesti publikovaných, anglicky psaných
článků a jednoho odeslaného rukopisu také v žádném případě není jediným výstupem
Martinova výzkumu. Přinejmenším je třeba zmínit odevzdané obsáhlé rukopisy zpracování
jeřábů pro nové vydání Klíče a pro dodatek Květeny ČR a také další česky psané drobnější
práce a popularizační články.

Je obdivuhodné, že během velmi produktivní práce na tématu disertace Martin v žádném
případě nezanedbával svou muzejní práci ani další zájmy. Pod jeho vedením herbář
Jihočeského muzea utěšeně vzkvétá a jeho botanická činnost je opravdu košatá. Nezbývá než
konstatovat, že předloženou disertační práci vřele doporučuji k obhajobě a domnívám se, že
Martin si titul Ph.D. v oboru botanika právem zaslouží i za všechny své další aktivity na
tomto poli.
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